
 

Kárpát-medencei Magyarság Evangelizációjáért Alapítvány 

 

 

 

 

 

„Kárpát-medencei keresztény alkotóművészet támogatása”  

című projekt 

 

 

„Kárpát-medencei keresztény 

alkotóművészet” konferencia 

2019. október 24. 

Budapest, Józsa Judit Galéria 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Megvalósult a Magyar Kormány támogatásával 
 

 
 

 

 

 

 

 

 



Köszöntő 

Dr. Zachar Péter Krisztián 

 

Tisztelt Olvasó! 

 

Megtisztelő és nagy öröm számomra, hogy a Kárpát-medencei Magyarság Evangelizációjáért 

Alapítvány nevében ezúton ajánlhatom szíves figyelmébe a 2019-ben megrendezett rendhagyó 

és egyben újító szándékú konferenciánk előadásaiból elkészült kötetet. Rendezvényünkkel 

egyértelmű szándékunk volt, hogy egy új kezdeményezést indítsunk útjára, mellyel nemcsak fő 

célunkat, a magyar nemzeti egységet, de egyben vallási tradícióinkat is szolgálhatjuk. A 

Keresztény Értelmiségiek Szövetsége (KÉSZ) azért indította útjára 2017-ben alapítványunkat, 

hogy a szétszóratott magyarság összetartozása érdekében elősegítse a Kárpát-medence 

keresztény/keresztyén értékeinek megőrzését, széles körben történő bemutatását. Ezen 

törekvésünkhöz komoly támogatást kaptunk a magyar kormánytól a Bethlen Gábor 

Alapkezelőn keresztül két projektünk megvalósítása érdekében. A két megkezdett 

munkaprogram valójában egyazon érmének két oldala: egyfelől dolgozunk a Kárpát-medencei 

keresztény értelmiségeik együttműködésén és másfelől ezzel párhuzamosan a Kárpát-medencei 

keresztény alkotóművészet támogatásán. Úgy gondolom, hogy a két projekt itt és most térben 

és időben is összekapcsolódik, hiszen a keresztény értelmiség és a keresztény művészet színe-

java járult hozzá konferenciánk sikeréhez, mely egyben nagyszerű lehetőség, hogy 

összekapcsolódva megerősíthessük saját magunkat, megerősíthessük közös gondolkodásunkat.  

 

Molnár János festőművész, grafikus, a KÁMME Alapítvány művészeti kurátora tudatosította 

bennünk, hogy milyen jelentős szerepe lehet valójában a képzőművészetnek: a művészet 

nyelvén közvetíteni a szakralitást. Az igazat elhozni a szépségen keresztül. Ennek a 

szemléletmódnak a továbbadása érdekében alkotótábort szerveztünk, fotóművészeti pályázatot 

hirdettünk, megkezdtük a Kárpát-medencei magyar keresztény értékek dokumentálását, majd 

ezekből megszerveztünk több kiállítást, illetve az itt olvasható tanulmányok segítségével is 

megpróbáljuk áttekinteni a Kárpát-medencei keresztény alkotóművészet helyzetét.  

 

Kis léptekkel kezdtük ezt a munkát és igyekszünk a keresztény tanítás szellemiségének 

megfelelően a mustármagból és a kovászból közösséget építeni. Próbálunk egy nagy folyamatot 

elindítani. Próbáljuk visszahozni a keresztény képzőművészetet a köztudatba és szeretnénk 

újra, hogy a társadalmat áthassa mindaz az érték, amelyet a szakrális és vallásos művészet 

közvetít számunkra. Ezúton szeretném megköszönni nemcsak támogatóinknak, de a KÁMME 

Alapítvány művészeti kuratóriumának és különösképpen annak elnökének, Józsa Judit 

művészettörténész, kerámiaművésznek azt a rengeteg önzetlen segítséget, amellyel lehetővé 

tette a korábbi nagyszerű rendezvények után az első Kárpát-medencei keresztény 

alkotóművészetről szóló konferenciát. 

 

Bízom benne, hogy a kötetet forgatók számára gondolatébresztő, további távlatokat megnyitó 

és egyben a folytatásra, a keresztény művészet iránti nyitottságra és odafigyelésre ösztönző 

írásokat tudtunk összeállítani. Egyben bízom abban, hogy projektjeink folytathatók lesznek a 

jövőben is, újabb és újabb távlatokban tudjuk bevonni a Kárpát-medencei keresztény 

értelmiséget és művészeket a kezdeményezéseinkbe, és motiválhatjuk alapítványi 

programjainkkal is újabb értékek létrehozását. 
 

 

  



Köszöntő 

Józsa Judit 

 

Tisztelt Hölgyek és Urak! 

 

A Józsa Judit Művészeti Alapítvány célja: kulturális tevékenység a társadalmi tudatosság és 

szerepvállalás, a magyar örökség, a nemzeti érték- és identitástudat valamint a hazaszeretet és 

összetartás erősítése érdekében. Alapítványunk elnökeként, alkotóművészként és 

művészettörténészként is megtiszteltetés számomra, hogy a Kárpát-medencei Magyarság 

Evangelizációjáért Alapítványnak a „Kárpát-medencei keresztény alkotóművészet támogatása” 

című programjában kuratóriumi elnökként vehetek részt. A KÁMME Alapítvánnyal közösen 

szervezett konferenciánk címe és témája: „Kárpát-medencei keresztény alkotóművészet”. 

 

Tisztelettel köszöntöm a felkért előadóinkat. Elsősorban az ötletgazdát, Dr. Osztie Zoltán atyát, 

a Belvárosi Nagyboldogasszony Főplébániatemplom Plébánosát, Kárpáti Árpád Urat, a Bethlen 

Gábor Alapkezelő Zrt. haza, egyházi és nemzetiségi támogatások igazgatóját, Tóth Norbert 

Urat, a Nemzetstratégiai Kutatóintézet Kárpát-haza Galéria programjának kurátorát, Kulcsár 

Edit Galériavezető Asszonyt, az Erdély Művészetéért Alapítvány elnökét.  

 

Tisztelettel köszöntöm Dr. Zachar Péter Krisztiánt, a Kárpát-medencei Magyarság 

Evangelizációjáért Alapítvány elnökét, Keresztes Dénest, a Keresztény Értelmiségiek 

Szövetségének elnökhelyettesét, Tordáné Dr. Petneházy Judit Asszonyt, a Magyar Polgári 

Együttműködés Egyesület alelnökét, Petneházy Szabolcs Attila Urat, a magyar-magyar 

kapcsolatokért felelős miniszteri biztost. Naszvadi György Államtitkár Urat, a Bethlen Gábor 

Alapkezelő Zrt. vezérigazgatói tanácsadóját.  

 

Szeretettel köszöntöm a konferencia levezető elnökét, Dr. Bába Szilviát, a Duna Palota 

Nonprofit Kft. művészeti és operatív igazgatóját, a Józsa Judit Művészeti Alapítvány 

Kuratóriumának tagját. Tisztelettel és szeretettel köszöntöm Prof. Prokopp Mária 

művészettörténészt, professzor emeritát, az ELTE BTK Művészettörténet Tanszék tanárát, 

Prof. Dr. Czikovszky Tibor Szentgyörgyi Albert-díjas vegyészmérnököt, professzor emeritust, 

az Aquinói Szent Tamás Akadémia mentortanárát, Kovács Gergelyné Szabó Irént, a Magyar 

Érdemrend lovagkeresztjével kitüntetett kultúrtörténészt, Dr. Kőrösi Mária egyetemi docenst, 

a Széchényi Társaság elnökségi tagját, Kacskovics Fruzsinát, a Kincses Belváros Egyesület 

elnökét. Megkülönböztetett tisztelettel és szeretettel köszöntöm Párkányi Raab Péter 

Munkácsy-díjas szobrászt, képzőművészt, a Nemzeti Kulturális Alap Összművészeti 

Programok Kollégiumának tagját. Természetesen sok szeretettel köszöntöm valamennyi 

művészkollégát, aki megtisztelte jelenlétével konferenciánkat: Somogyi Győző festőművészt, 

R. Törley Mária szobrászt, Hegedűs Katica zongoraművészt, Kovács Nóri és Beregszászi Olga 

énekművészeket.  

 

Szeretettel köszöntöm a KÁMME „Kárpát-medencei keresztény alkotóművészet támogatása” 

c. projekt kuratóriumának további jelenlévő tagjait: Molnár János grafikus- és festőművészt, 

Matolcsy János projektmenedzsert, Gedai Csaba fotóművészt, Izing László 

projektkoordinátort. Külön köszöntöm a média jelenlévő képviselőit!  

 

 

 



Tisztelt Hölgyek és Urak! 

 

Mi, Kárpát-medencei magyarok, történelmünk során sok mindent túléltünk és megéltünk. 

Napjainkban megélhetjük végre azt is, hogy a magyar a magyarral újra testvér lehet, a trianoni 

határok ellenére elszakadt testvéreink újra magyar állampolgárok lehetnek! Kormányunk 

nemzetépítő munkájának különösen fontos eleme az egységes nemzetben való gondolkodás, 

amelyhez elengedhetetlenül szükséges a nemzetrészek sajátos gazdagságának megismerése, 

hogy teljes képet kaphassunk a magyar kultúráról, hiszen csak ennek ismeretében lehet sikeres 

a magyar jövőnk. A Kárpát-medencei magyar kultúra bemutatásának, fejlesztésének és 

erősítésének kiemelkedő támogatója az Anyaország.  

 

A konferencia témája fókuszba állítja a keresztény alkotóművészetet, ugyanis az elmúlt hetven 

esztendőben a határon túlra szorult területeken kimagasló színvonalú életművek jöttek létre, de 

ezekből a honi művészettörténet keveset fedezett fel, a fiatalabb alkotókról nem is beszélve. A 

kortárs határon túli keresztény alkotóművészek helyzetéről, lehetőségeikről, megélhetésük és 

megmaradásuk problémaköréről méltatlanul keveset tudunk.  

 

Remélem, hogy a konferencián elhangzott előadások után többet fogunk tudni és tenni is majd 

a Kárpát-medencei keresztény alkotóművészetért és annak művelőiért! 

 

  



„Minden értetek történik” (2Kor 4.16.) 

Dr. Osztie Zoltán 

 

Kedves Judit! Tisztelt Hölgyeim és Uraim!  

 

„Minden értetek történik.” Valóban Szent Pál ezen idézete, ami mottója az Aquinói Szent 

Tamás Közéleti Akadémiának azért olyan nagyon fontos, mert mutatja a lelkületünket, illetve 

azt a motivációt, ami a programjaink mögött áll. Idézzük föl a Miniszterelnök Úr kezdeteket 

jelentő vízióját. Azért olyan fönséges és Európában meghatározó az Ő politikai tevékenysége, 

mert mindig van pozitív jövőképe, aminek a megvalósítása érdekében programot tud kijelölni 

a számunkra. Ha jól emlékszem Kötcsén mondta el azt a fontos beszédet, ahol vázolta, hogy 

három pillér van, amire a kereszténydemokrata politikának épülnie kell. Ezek kell, hogy 

meghatározzák Európa légkörét és jövőjét. Ez a három pillér egyben kijelöli a mi helyünket is: 

1. a történelmi keresztény egyházakét, melyeknek küldetése a hitelvek védelme; 2. a keresztény 

kultúra és alkotóművészet képviselőinek feladatát, akik a maguk ihletett eszközeivel közvetítik 

az igazságot; 3. s végül e kettőre épül rá a kereszténydemokrata politika. E három együttese 

alkot pozitív jövőt. 

 

Ennek megfelelően közös gondolkodásunkból fakadóan formálódott meg az a négy program, 

amiről majd röviden szeretnék számot adni. A „Minden értetek történik” mottónak van teológiai 

mondanivalója is, amely meghatározza hozzáállásunkat, mindazt a motivációt, ami mozgat 

bennünket és a tevékenységünk mögött áll. Először is: „Isten Egyszülött Fiát sem kímélte, 

hanem értünk áldozatul adta.” „Minden értetek történik.” S hogy mit művelt az Isten a 

történelemben értünk, az leginkább a Krisztus misztériumban mutatkozik meg. Különösen 

Jézusnak a húsvéti misztériumában, az Ő halálában és föltámadásában. Isten mindent adott 

értünk, a mi üdvösségünkért. Ezt értette meg nyilvánvalóan a fiatal keresztény közösség színe-

java, így Szent Pál Apostol is az emlegetett Korinthusi levélben. Maga is a saját apostoli 

tevékenysége háttereként fogalmazta meg a mondatot: „Minden értetek történik.” Ez a mi 

lelkületünk is és elsődleges forrása, meghatározó eleme a tevékenységünknek.  

 

Az első projektben, az Aquinói Szent Tamás Ökumenikus Keresztény Közéleti Akadémián 

érdekes és megrendítő volt a hallgatók kérdése és gyanúja. Ugyanis finanszírozzuk az 

Akadémia munkáját és a hallgatóknak ösztöndíjat is adunk. Óriási az a támogatás, akár pénzben 

is kifejezve, aminek részeseivé válhatnak. A képzés nyilvánvalóan olyan többlet számukra, ami 

meghatározza és megbélyegzi egész életüket és jövőjüket. De ahogyan a mai materialista, 

pénzközpontú világunk gondolkodik, úgy ez a gondolkodásmód bennük is megjelent. 

Gyanúperrel éltek: vajon mi a szándéka a finanszírozóknak, vajon mit várnak el tőlük cserébe? 

Ez volt az alapvető, meghatározó, félelmet is keltő kérdés a hallgatókban. A válasz erre: 

„Minden értetek történik.” Semmit nem várunk el cserébe. Miért nem hiszik el „arkangyal 

tevékenységünket”? Azt, hogy nem önérdekből, hátsó szándékból, vagy számonkérő, 

teljesítményt elvárni kész magatartásból származik a segíteni szándékozó munkánk, hanem 

őértük van. Nagyon bízunk abban, hogy az a személyiségformáló erő, ami tíz hónapon át segíti 

őket, biztosítja azt, hogy bárhova kerülnek is az életük folyamán, létüknél fogva olyan 

kisugárzással bírnak, ami társadalomformáló erővé lesz. De ezt nem várjuk el tőlük. Biztosak 

vagyunk abban, hogy ez megvalósul, hiszen ehhez megkapják a muníciót, a hátteret.  

 

További fontos szempont és támpont számunkra Jézus missziós parancsa. Tudjuk, hogy mit 

művelt Isten értünk a történelemben. Fiát sem kímélte, hanem mindnyájunkért áldozatul adta. 

De ezzel együtt ott van a missziós parancs. Menjünk el az egész világra és tegyünk tanítvánnyá 

minden népet. Ennek az egyik kiemelkedő eszköze a keresztény művészet. Igaza van Prokopp 



Mária professzor asszonynak, hogy a társadalom széles rétegei számára a „keresztény kultúra” 

fogalmát is pontosan kellene definiálnunk. Ezen dolgozunk. Ráadásul differenciáltan kell 

bemutatnunk annak két szintjét. A szakrális művészetet, illetve általánosabb értelemben a 

keresztény művészetet. Ezek definiálásával még valóban adósak vagyunk. Feladatunk, hogy ezt 

megtegyük.  

 

Tevékenységünknek harmadik eleme, fő motivációnk a nemzet szolgálata. Közhely számunkra, 

hogy a krisztusi emberség formálása, valamint a keresztény örömüzenet hirdetése mellett a 

hazaszeretet az, ami leginkább mozgat bennünket. Ebben a vonatkozásban a hálózatépítés, 

minden tekintetben nélkülözhetetlen. Ez volt az, ami meghatározta további programjainkat. 

Köszönet ezúttal is, hogy a Keresztény Értelmiségiek Szövetsége KÁMME Alapítványa 

magára vállalta a Kárpát-medencei Magyar Egység, valamint a Keresztény Alkotóművészet 

támogatásának projektjeit.  

 

Tehát a nemzet, a haza szeretete. Ennek is megvan a teológiai alapja. Hiszen Jézus maga is 

megsiratta városát, Jeruzsálemet. Azaz a szívén viselte hazája sorsát. Szemlélte és formálta 

annak légkörét, történelmét, jövőjét. Az ember ugyanis miközben individuum, 

megismételhetetlen méltóság, aközben közösségi lény is. Közösségi léte pedig különböző 

koncentrikus körökben bontakozik ki. Ilyen természetesen a család, ilyen a nemzet, a haza és 

ilyen a tágabb környezetünk, Európa, amelyért szintén felelősséget kell vállaljunk.  

 

Már régóta bosszant engem is és a Keresztény Értelmiségiek Szövetségének a csapatát, hogy 

mi mindig csak reagálunk. Szemléljük és értékeljük a történéseket, ítéletet mondunk a 

környezetünk eseményei fölött, így a társadalmi és a politikai élet eseményei felett is, de 

többnyire csak elkésve, másodsorban. Miért kullogunk mindig hátul. Pedig nekünk van lényegi 

mondanivalónk, amit ráadásul a missziós parancs révén képviselnünk kell, akár alkalmas, akár 

alkalmatlan. Képesek vagyunk ítéletet mondani biztos támpont alapján. Elsődlegesen nekünk 

van mondanivalónk, ami az ember üdvössége érdekében múlhatatlanul szükséges és minden 

ember számára érvényes. Ezt külön szeretném aláhúzni: az evangélium nem valami zárt 

közösség számára szól. Krisztus egyetemes megváltó és a boldogság érdekében mindenkinek 

rá van szüksége. A mi evangéliumi szemléletünknek, ítéletalkotásunknak és szolgálatunknak 

egyetemességét szüntelenül szem előtt kell tartanunk. Ilyenformán a mindenkiben fellelhető 

emberi természet vonásait kiinduló pontként kell kezelnünk. Ezt tagadja a liberális ideológia. 

Mi azonban ragaszkodunk hozzá. Nem reagálunk, hanem kifejtjük az álláspontunkat és 

elmondjuk a véleményünket, ami az evangélium fényében formálódik. Ennek alapján van 

víziónk, reményteli jövőképünk. Így nem reagálunk, hanem a jelenségekre, a kihívásokra 

pozitív akciókkal, tevékenységgel válaszolunk, megtaláljuk korunk aktuális kérdéseire a 

boldogító válaszokat. Nemcsak szóval, hanem tevékenységgel, akciókkal is. Tennünk kell, 

hiszen nemcsak beszédre van szükség, hanem tettekre is. Az Anyaszentegyház az apostoli 

kortól fogva, amikor átadja az örömüzenetet, amit Jézustól kapott, kétféle csatornán keresztül 

teszi. Az egyik a szó, a hitvallás, a hitelvek ismerete és védelme, a természetfölötti 

kinyilatkoztatás, ami isteni eredetű. Az áthagyományozás másik csatornája az egyház élete. A 

tett, amibe beavatja, beiktatja a csatlakozni szándékozókat. Figyeli őket és különböző fokokon 

keresztül kísérve számon kéri rajtuk, hogy elfogadták-e a tradíciót. Ez nagyon lényeges 

szempont: ne feledjük el, hogy a korai kereszténységtől fogva szokása az anyaszentegyháznak 

kontrollt gyakorolni azzal kapcsolatban, hogy a jelöltek, a keresztségre készülők vajon 

elfogadták-e az evangélium jóhírét és az egyház tradícióját, s ezt életmódjukkal kifejezik-e. 

 

Röviden hadd említsem még meg, hogyan tartoznak össze a fent említett programok. Ez a négy 

program ugyanis nem egymástól elszigetelt akció. Összefüggéseikkel egyben kell látnunk 



azokat és úgy kell munkálkodnunk, hogy egymást erősítsék. Olyan egységes tevékenységről 

van szó, amelynek minden programja támogatja a másikat, erősíti és egyetlen erőteljes akcióvá, 

a társadalmat, a környezetet formáló erővé teszi.  

 

Ilyen program tehát a „Magyar Egység Program” -ja. Legfőbb ideje ezzel a témával hatékonyan 

foglalkoznunk, hiszen sok nagyszerű személy, csoport, műhely dolgozik elszigetelten. 

Szükséges ezeket a kreatív próbálkozásokat egy hálózattá összekapcsolni és úgy 

kibontakoztatni. Munkatársaink most is itt ülnek közöttünk, akik jól tudják, rálátásuk van arra, 

hogy mennyi félé kezdeményezéssel találkozhatunk és hány elkötelezett ember dolgozik azon, 

hogy a magyar egység megvalósuljon. Hiszen igaz, hogy „egységben az erő”! Ám hol vannak 

a mi kapcsolódási pontjaink? Bezzeg a balliberális oldalon működnek hálózatok. Miért 

nincsenek olyan erőteljes Kárpát-medencei, sőt igaza van Bába Szilviának, azon is túlnyúló 

hálózataink, amelyek a mi köreinket fogják egybe és a mi szemléletünk, értékítéletünk alapján 

formálnak társadalmat?  

 

Itt még hadd tegyek egy kitérőt önkritikusan és fájdalommal. Számunkra, leendő papok számára 

a szemináriumban, a teológián, nem tették evidenssé, nyilvánvalóvá, hogy abban a pillanatban, 

amikor pappá szenteltek minket közszereplővé váltunk. Olyan közszereplőkké, akiknek 

akarniuk kell a társadalmat formálni, nemcsak a templom falai között, hanem sokkal tágabb 

környezetben. Nemcsak a nemzet horizontjában, hanem európai horizontban is. Ehhez azonban 

európai kitekintésben gondolkozó, missziós mentalitásra van szükség, ami nagyon sok esetben 

hiányzik. Az a szándék, önbecsülés és öntudat, amely ebben az irányban tevékeny, tudja 

betölteni a maga küldetését, tehát végbe vinni a Magyar Egység Programját is.  

 

Nyilván ennek, ahogy említettük, egy terepe, az egyik legalkalmasabb eszköze a magyar 

keresztény alkotóművészet és művészek összefogása, egymást megismerésével gazdagodó 

tevékenysége. Ennek a jegyében alakult és nagyon gyümölcsöző volt a neszmélyi alkotótábor. 

Mindennek természetesen akkor van igazán hatása és ereje, ha folytatása van és lesz.  

 

Tisztelettel gondolok itt és most Balog Zoltán Miniszter Úrra. Fájlalom, hogy nincsen itt 

közöttünk, szándéka szerint részt vett volna az ünneplésünkben. Ő az, aki magáénak tudja és 

vallja, sőt aktívan részt vesz programjainkban. Az Aquinói Szent Tamás Akadémián tanárként 

is dolgozik és lelkészként gazdagítja előadásaival a hallgatókat. A képzés célja, hogy segítsen 

fölnövekedni a következő keresztény értelmiségi generációt, akikre számítani lehet a 

közéletben is. Hiszen fiatalok nélkül nincs jövőnk. Mi, számos helyen hatvan meg hetven 

pluszosok vagyunk jelen, - bocsánat vannak itt nagyszerű fiatalok is. Bár a Keresztény 

Értelmiségiek Szövetségében azt tapasztaltuk, hogy a leginkább hadra fogható korosztály éppen 

a friss nyugdíjasok, az ötven-, hatvanévesek. Igen, a negyvenesek közöttünk már a fiatalsághoz 

sorolhatóak. Nyilván szükséges, hogy felneveljük a következő keresztény értelmiségi 

generációt, ennek a feladatnak az elvégzéséhez nem várhatunk másokra. Ezt vagy mi 

megoldjuk, vagy nem lesz következő nemzedék. Mi együtt öregszünk meg, s közösségeink 

nyugdíjas klubokká lesznek.  

 

Az Aquinói Szent Tamás Akadémia következő évfolyamára a jelentkezés lehetőségét meg is 

hirdetjük. Minden évben, augusztus végén költöznek be a hallgatók a piliscsabai 

kollégiumunkba, mely a Lazarista Rend tulajdona. Szeretettel várjuk az arra érdemes fiatalokat. 

Az iskolának van nagyszerű honlapja, ennek segítségével tájékozódni lehet a jelentkezés 

körülményeiről. A kollégium jelenleg tizenkilenc férőhelyes. Két bentlakó elöljáró szolgálja a 

közösség mindennapjait. 

 



A negyedik program az „értelmiségi műhely munka”. Tapasztaljuk, hogy a közbeszéd, a 

közgondolkodás témáit nem mi határozzuk meg, hanem a balliberális körök. Miért nem mi 

tematizáljuk a fontos területeket, azokat a témákat, melyek meghatározzák a társadalom 

életének alakulását? Szükséges tehát, hogy keresztény értelmiségiek leüljenek közös 

gondolkodásra, beszélgessenek a jövőnket befolyásoló teendőkről. Főként olyan emberellenes 

támadások közepette, ahol a természetes válik természetellenessé, ez utóbbit pedig 

megpróbálják természetesként beállítani. A műhely munka olyan rövid hívószavakat fogalmaz 

meg, mond ki újra, melyek összefoglalják azokat az értékeket, melyektől nem szakadhatunk el, 

azokról nem mondhatunk le. Ez a mű mintegy folytatása az ismert „Idők jelei” munkánknak, 

mely jó gyümölcsöt hozott ráirányítva a döntéshozók figyelmét súlypontokra.  

 

Ez tehát a programjaink sora, amelyek összefüggenek, egymást támogatják. Most az a 

szándékom, hogy lelkesítsem Önöket. Szíveskedjenek bekapcsolódni ezekbe a programokba 

lelkesen és boldogan, mert van értelme az áldozatunknak. Éljünk azokkal a lehetőségekkel, 

amelyek most rendelkezésünkre állnak, s melyekkel nem élni, főbenjáró bűn. Történelmi időket 

élünk. Nagyon szépen kérem, hogy a lelkiismeretünkre hallgatva, tevékeny 

felelősségvállalással tegyük meg azt, ami szükséges és lehetséges! Mert „minden értetek 

történik.”  

 
  



A Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. támogatási tevékenysége 

Kárpáti Árpád 

 

Nagyon szépen köszönöm! Örülök, hogy itt lehetek. Ahogy itt hallgattam a filmet, illetve Osztie 

atyát, legszívesebben teljesen másról beszélnék. Egyetértek azzal, hogy nekünk itt tennivalónk 

van. Cselekednünk kell, akár a hálózatépítésben, akár az utánpótlás nevelésben. Ahogy a filmet 

is hallgattam, Szent István intelmei jutottak eszembe. A nemzeti identitásunkat, illetve a 

keresztény identitásunkat alapjában véve Szent István királynak is köszönhetjük. Tíz intelmet 

írt, ami alapvetése gyakorlatilag az államalapításnak, az egyházszervezésnek. Ezt a kettőt együtt 

szokták emlegetni. A tíz intelemből négy a kereszténységről szól. Erre lehet egy nemzetet 

alapozni, építeni. Úgy látszik ez egy jó stratégia volt az elmúlt ezer évben, ha visszatekintünk, 

és ha ezt a mai vezetés is így gondolja, márpedig így gondolja, akkor biztosan a következő 

évezredben is hasonlóan erős magyar nemzetben tudunk élni és gondolkodni.  

 

Ezek után tényleg a gyakorlatias dolgokra térek rá. A Bethlen Gábor Alapkezelőt az 

Országgyűlés, mint Szülőföld Alap jogutódját a 2010-es évi CLXXXII törvénnyel hozta létre. 

A Nonprofit Közhasznú Zártkörű Részvénytársaság egyszemélyes tulajdonosa a Magyar 

Állam, a tulajdonosi jogok gyakorlója a nemzetpolitikáért felelős miniszter. Működésében 

meghatározó a Magyar Állandó Értekezlet és a Diaszpóra Tanács, hiszen az általuk elfogadott 

a víziókés stratégiákat mentén dolgozunk, ami azért fontos, hogy legyen egy széleskörű 

konszenzus, amelyek mentén a fejlesztési elképzeléseket is tudjuk igazítani a jövőre 

vonatkozóan. A Bethlen Gábor Alap Bizottságának döntés előkészítő szerve nyílt pályázatok 

esetében 9 fős Kollégium. Döntéshozó testülete 4 főből álló bizottság.  

 

A legfontosabb, hogy mi, magyarok itt, a Kárpát-medencében, a szülőföldünkön tudjunk élni 

és érvényesülni.  Annak jelentősége is van és gondolom nem is véletlen, hogy éppen oda 

születtünk, ahova születtünk. Büszkeséggel kell, hogy eltöltsön mindenkit, aki magyarként, ide 

született a Kárpát-medencébe, és ezzel nekünk dolgunk is van. Az előttem szólókat hallgatva 

egy Kodály Zoltán idézet jutott eszembe. Ő mondta, hogy az elődök kultúráját nem lehet 

megörökölni, azt újra és újra el kell sajátítani. Nekünk dolgunk van és ez egyfajta proaktivitás, 

amiről szintén hallhattunk. Ez, ami cselekvésre kell, hogy ösztönözzön minket és ez szorosan 

összefügg a Bethlen Gábor célkitűzéseivel és küldetésével is. Fontos, hogy a nemzeti 

identitásunkat büszkén éljük meg. Erre vonatkozóan felelőssége is a mindenkori kormánynak 

és nekünk is munkatársként, szakemberként, hogy ezt olyan fejlesztési támogatásokkal 

erősítsük, ösztönözzük, amelyek a jó ügyet szolgálják és a magyar nemzeti kultúrát építik a 

jövőben.  

 

A Bethlen Gábor Alap célja a Magyarország határain kívül élő magyarság szülőföldjén való 

egyéni és közösségi boldogulásának támogatása, a Magyarországgal való kapcsolataik 

ápolásának és fejlesztésének előmozdítása. Továbbá a magyar nemzeti azonosságtudat 

megerősítése. Célja, hogy támogatások nyújtásával a határon túli magyarság anyagi és szellemi 

gyarapodását, nyelve és kultúrája megőrzését és továbbfejlesztését segítse, támogassa az 

Anyaországi és egymás közötti sokoldalú kapcsolatok fenntartását és erősítését.  

 

Az Alapkezelő fő tevékenységét szoros együttműködésben végzi a Miniszterelnökséggel, 

illetve a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkárságával. Van egy önálló szervezete is, 

mert a Magyarság Házát most már önálló nonprofit kft. működteti. Jelenleg a Duna Palota ad 

otthont a rendezvényeiknek, amelyek az összetartozás jegyében az összmagyarság kulturális 

értékeire épülnek. Továbbá van egy szervezeti egysége, a Nemzetpolitikai Kutató Intézet, 

amely alapvető feladata a külhoni magyar közösségekkel és az anyagi támogatásokkal 



kapcsolatos kutatások folytatása, a tudás megszerzése és összegzése, publikációk 

megjelentetése, rendezvények szervezése és oktatás. Az Intézet adja ki a Kisebbségi Szemle 

folyóiratot. 

A Nemzeti Jelentőségű Intézményekről is érdemes szólni, amelyek szintén a Bethlen Gábor 

Alapkezelő támogatásai közé tartoznak. 2019-ben 82 intézményt és 19 kiemelt programot 

minősített nemzeti jelentőségűnek a MÁÉRT.  

 

Elérkeztünk a 2018. évhez, amikor is a Bethlen Gábor Alap működése kiterjedt és a korábban 

kimondottan határon túli támogatások köre kibővült és gazdagabbá, sokszínűbbé vált. Ugyanis 

2018. szeptember 1-től a teljes egyházi és nemzetiségi támogatás is a Bethlen Gábor 

Alapkezelőhöz került. Korábban ezt az Emberi Erőforrás Támogatáskezelő végezte. Az 

egységes stratégia mentén való gondolkodás miatt került minden ilyen terület egy helyre, a 

Miniszterelnökséghez, így a nemzetpolitika területe és az egyházi és a nemzetiségi támogatások 

is. Ezt kibővítve, november 1-én, a Határtalanul Program lebonyolítása is az Alapkezelőhöz 

került, majd 2019. január elsejétől pedig a civil támogatások is. Utóbbi a Nemzeti 

Együttműködési Alapot jelenti, illetve az egyéb civil támogatások területét, amely szintén óriási 

terület.  

 

Nézzük meg, hogyan néznek ki ezek a szervezet működésében. Három szakmai igazgatóság 

jött létre. Az eredeti, határon túli igazgatások támogatása. A hazai egyházi és nemzetiségi 

támogatások területe és a Nemzeti Együttműködési Alap, valamint civil támogatások 

szakterülete. A többi kiszolgáló szervezeti egység ugyanolyan fontos: gazdasági, 

támogatáselszámolás, jogi, humánpolitika vagy a működtetés, üzemeltetés, mert csak velük 

közösen végezhetőek eredményesen a feladatok.  

A már említett Magyarság Háza Nonprofit Kft. mellett van kettő önálló leányvállalata is 

szervezetünknek. Az egyik Partium és Erdély területét megosztva igyekszik támogatni, 

Kolozsváron és Székelyudvarhelyen működik, illetve van a felvidéki támogatások kezelésével 

foglalkozó Kft.  

 

A kezelt támogatások típusai minden létező megoldást lefednek. Beszélhetünk nyílt pályázati 

felhívásokról, amelyekre bárki pályázhat, aki megfelel a kiírás feltételeinek. Vannak 

meghívásos pályázatok, vannak normatív jellegű támogatások és vannak egyedi kérelem 

alapján nyújtott támogatások. Mindegyiknek teljesen más az eljárás rendje, de mind a három 

igazgatóság mindegyik támogatási rendszert kezeli.  

 

Hogy érzékeltessem az elmúlt évi támogatásokat, amelyek kimondottan a Bethlen Gábor 

Alapból nyújtott támogatások mértékét jelentik kivetítem, hogy 2011-2018 között, milyen 

jelentős mértékben növekedtek a határon túli támogatások. 2016-ban volt egy jelentős lépcső. 

2018-ban már 86 milliárd Ft támogatást nyújtott a magyar kormány a magyar nemzet 

egységének érdekében különböző programokra. A Szülőföld magyarul program 2019-ben 5,8 

milliárd Ft-ból tudott több százezer kedvezményezettekhez eljutni. A Kárpátaljai szociális 

programokat is érdemes megemlíteni, amelyek szintén 2018-ban indultak, 1,3 milliárd Ft-tal. 

Ezt az összeget 2019-ben megduplázta a magyar kormány.  

 

2019-ben a nyílt pályázatokat a saját támogatáskezelő rendszeren keresztül, a NIR-en keresztül 

lehet benyújtani. A Magyar kultúráért és oktatásért pályázatot lehet itt megemlíteni, de van 

kimondottan ifjúsági tevékenységet támogató program is. Az ifjúsági és cserkész közösségek 

tevékenységének támogatásáért elindult egy újabb lehetőség. Évről- évre visszatérő támogatás 

a testvér települések támogatása. Mindegyikben önmagában több száz, vagy akár több ezer 

szervezetet tudunk nyertesként támogatni az évek során.  



 

Van programunk a diaszpórában élő magyarság megmaradásáért, megerősítéséért, a kárpátaljai 

magyar nyelvű közoktatásért, a szórványban dolgozó pedagógusok támogatásáért, és van egy 

tanulmányi ösztöndíj programunk, ami szintén nagyon nagy jelentőségű. Főként az elszakított 

területeken a diaszpórában élők megsegítéséért. Összetett a támogatási rendszer. Ahogyan az 

igények, és ahogyan a sokféle lehetőség adódik, , nekünk is a támogatási kínálatot ennek 

mentén kell alakítani.  

 

A Külhoni magyar gyermekek éve programnak, az idei prioritások érdekében több száz millió 

Ft támogatást tudtunk nyújtani. Ebben az évben is és az előző években is. Vannak kiemelt, 

nemzeti jelentőségű programok Erdély területén. Lehetne akár órákig sorolni ezeket a 

támogatási lehetőségeket, és eredményeiket, de most csak néhányat emelek ki közülük. 

 

A Kárpát-medencei magyarság Evangelizációjáért Alapítvány „Kárpát-medencei keresztény 

alkotóművészek támogatása” projekt, amelynek fő célja a keresztény értékrendet tükröző 

művészeti alkotások létrejöttének, keresztény alkotóművészek boldogulásának segítése.  A 

projekt célcsoportja a határon túli keresztény alkotóművészek. A támogatási összeg: 30 millió 

Ft. Azt gondoljuk, hogy ennek is olyan hatása lesz, hogy a fiatalokat és a hálózatépítést fogja 

szolgálni.  

 

Következő nagy terület a Nemzeti Együttműködési Alap, illetve a civil támogatások területe. 

Ezt egy-egy tanács és a hozzá tartozó tematikus kollégiumok biztosítják a civil szervezetek 

számára. A lebonyolítója a Bethlen Gábor Alapkezelő. Számosságában itt van a legtöbb 

pályázat. Közel 11 000 pályázat érkezett be az idei évben. Ennek durván a fele az, amit 

támogatásra érdemesnek találtak a döntéshozók. Itt is több milliárdos keretösszegről beszélünk, 

ami óriási jelentőségű. Működik kimondottan a Nemzeti Összetartozás Kollégium, amely 

kimondottan a határon átívelő kulturális tevékenységet igyekszik támogatni. Így a Kollégium 

támogatja a Kárpát-medencei együttműködést, mint a határon túli magyarsággal kapcsolatos 

nemzetközi tevékenységet, az európai integráció és a vallási tevékenység elősegítését, továbbá 

a Magyarországon élő nemzetiségeket, valamint az emberi és állampolgári jogok védelmét, 

egyéb kulturális tevékenységet, hagyományápolást.  

 

Rátérünk az egyházi és nemzetiségi támogatásokra. Ez a terület, amely szorosan hozzám 

tartozik. Itt csak, hogy szintén érzékeltessem a nagyságrendeket, 2019-ben több, mint 600 

millió Ft jutott közösségi célú programok támogatására. Ebben megjelennek a külhoni 

támogatások is, tehát nem csak a határon túli támogatások igazgatósága foglalkozik Kárpát-

hazai támogatásokkal, hanem az egyházi és nemzetiségi támogatások igazgatósága is.  Az 

alkotóművészet értelmezésével nekünk is bajunk van, nem egyértelmű a meghatározása. Egyet 

értek azzal, hogy ezt valahogy konkretizálni szükséges. Sokszor keveredik akár az 

előadóművészettel, akár más kulturális ágazattal.   

 

Példaként említem a Vizsolyi Református Egyházközség, Vizsolyi Biblia Állományvédelmi 

retusálása 2019. évi projektjét. Azt gondolom, hogy ez is alkotóművészet, hiszen művészi 

igényű az, ami ott megvalósult. Egy másik példa a bábművészet. Az egy kicsit populárisabb, 

de abban is nagyon erőteljesen megjelenik az alkotóművészet. Hiszen azokat a bábokat, vagy 

díszletet is, olyan művészi igénnyel lehet elkészíteni, ami önmagában óriási érték. Ebben benne 

van minden. A bábművész a gyerekkor nevelésétől a felnőttkorig egy olyan komplex nevelő és 

művelődő tevékenység, amelyhez kevés hasonló van. A színjátszástól kezdve, az 

alkotóművészeten át az egyéb rajz, festészet, tűzzománc technika. Nagyon sok minden meg tud 



jelenni egy-egy ilyen alkotásban és nem mellesleg a helyi közösség tagjait is be lehet vonni 

ebbe a tevékenységbe. Rengeteg ilyen tevékenység zajlik.  

 

A 2020. évre vonatkozó támogatási lehetőségek már megnyíltak, megkezdődtek. Október 1-én 

jelentek meg a Nemzeti Együttműködési Alap pályázati kiírásai. Ide ismét lehet pályázni, 

jelentkezni. Október 2-án, pedig a nemzetiségi támogatásokra is lehetőség nyílik. Ez három 

kategóriát jelent. A jövő évi táborozásokra lehet támogatásokat nyerni, a civil szervezetek 

működésére lehet támogatást igényelni. Illetve vannak kimondottan kulturális 

kezdeményezések, amelyekre lehet pályázni. Ennek a kiírásnak van egy sajátossága. Soltész 

Miklós Államtitkár Úr azt a döntést hozta, hogy legyen egy olyan prioritás a kulturális 

kezdeményezéseknél, amelyek kimondottan az útmenti keresztek állítására, felújításának 

támogatásaira irányul. Ennek több oka is van. Támogatási körünkbe tizenkét nemzetiség 

tartozik. A roma támogatásokat a Belügyminisztérium kezeli. . A tizenkét nemzetiség életében 

az egyház megtartó ereje, illetve az identitást formáló és erősítő ereje nem kérdéses. Hogy ezt 

valahogy ki is tudják mutatni, ezért próba jelleggel megnézzük azt, hogy melyek azok a 

települések és közösségek, amelyek ezt meg is akarják mutatni egy-egy kereszt a felállításával, 

ami útjelzőként is szolgál, és művészi igényű alkotás is egyben.  Illetve külön aktualitása, hogy 

a jövő évben lesz az Eucharisztikus Kongresszus Világtalálkozó a katolikus egyháznál, 

amelyhez az útmenti keresztek jelképként, szimbólumrendszerként kapcsolódnak, amelyeket 

az idelátogató meg tud tapasztalni. Csak egy záró mondatként az egyházi támogatásokat is 

szeretném megemlíteni. Hamarosan nyilvánossá válnak az egyházi, kimondottan kulturális célú 

támogatási lehetőségek is.  

 

Érdemes a Bethlen Gábor Alapkezelő www.bgazrt.hu honlapját látogatni, továbbá feliratkozni 

hírlevelünkre, hogy első kézből kapják az információt.  Munkatársainkkal készséggel állunk a 

rendelkezésükre. Reméljük, hogy a következő években is hatékonyan tudjuk támogatni Kárpát-

medencei művészetet. 

 

Köszönöm megtisztelő figyelmüket! 



A 30 éves Erdély Művészetéért Alapítvány 

Kulcsár Edit 

 

1988. március 30-án a falurombolás kellős közepén hoztuk létre az Erdélyi Művészetért 

Alapítványt, mert az irodalmi művek könnyebben átjutottak az országhatáron és egy nagy 

hiátus volt a nagy képzőművészeti kiállítások és egyáltalán a határon túli művészek 

megismertetése területén. Első kiállításunkat Páll Lajosnak rendeztük, 1989 márciusában, a 

Tavaszi Fesztivál hivatalos rendezvényeként. Az akkori hazafias népfront képviseletében, 

Pozsgai Imrétől kaptunk egy termet és úgy hoztuk létre a kiállítást, hogy magyarországi 

magángyűjteményekben lévő műtárgyakat kölcsönöztük a gyűjtőktől. Elmentünk Lalihoz, 

elmondta, hogy hol vannak az ő képei. Kölcsönkértük és ez egy üde színfolt volt az akkori 

Tavaszi Fesztiválban. Csurka István nyitotta meg a kiállítást és a Muzsikás Együttes működött 

közre. Az Erdélyi Művészekért Alapítványt ötvenvalahány magánszemély és kis GMK-k, 

cégek alapították egyébként. Nagyon fontos az első kuratórium: Domonkos Pál Péter bácsi, aki 

már nincs köztünk, Csurka István sincs, Hajdú Demeter Dénes sem. A férjem, Demeter Ervin 

és én vagyunk az állandóság.  
 

Az eltelt 31 évben több száz erdélyi egyéni és csoportos kiállítást rendeztünk, de egyéb 

tevékenységet is folytattunk. Például Bodnár Editnek egy gyönyörű Kolozsvár könyvet adtunk 

ki. Szobrokat próbáltunk emelni művészek segítségével. Erdélyi füzeteket adtunk ki, 

amelyekben olyan fontos tárgyak, gondolatok jelentek meg, amelyek az akkori közéletben, a 

rendszerváltás idején, tulajdonképpen forradalomnak hatottak. Ne felejtsük el, hogy a minden 

magyar felelős minden magyarért szlogen, ez a Szabó Dezső idézet, akkoriban nem volt olyan 

híres és publikus, mint manapság. Nem népszerűsítették a Kós Károly évfordulókat sem és egy 

csomó olyan kultúrtörténeti kincsünkre sem hívták fel a figyelmet az elmúlt negyven évben, 

amiben hiányt kellett pótolni.  
 

A XX. századi művészek megismertetése érdekében naptárokat is adtunk ki minden évben 

valamelyik más kortársművésznek. Az utóbbi 10 évben együttműködünk a magyar trikolor 

tizenkét hónapja kiadójával, Szilágyi Ákossal, mert ez egy fotókiállítás, illetve egy 

fotópályázat, gyermek és felnőtt kategóriában. Ez ugyanolyan téma tulajdonképpen, 

ugyanolyan terület a mi nemzeti színeink, mint az egyházüldözés. Tehát itt is ugyanazokról a 

dolgokról beszélhetünk. Ha szép kiadásban és nem csak zárszó formájában fogalmazzuk meg 

a hazaszeretetünket és a magyar trikolort, hátha egyszer elérjük azt, hogy egy ilyen nemzeti 

ünnepünkön minden házon fog lobogni nemzeti zászló.  
 

Tehát az Erdélyi Művészetért Alapítvány, tevékenysége sokkal szélesebb körű, mint amit be 

lehet mutatni. Éppen az elhallgatás a legnagyobb gond. A kommunista módszer az elhallgatás 

volt és most is ugyanaz. Például a Nemzeti Sírkertben a Kerepesi temetőben, a 21-es parcellába 

tulajdonképpen elkaparták az áldozatokat. Ott a lovasrendőrök verték, aki megpróbálta 

megtalálni a hozzátartozóját. Az Alapítvánnyal feltártuk, hogy kik azok, akik azokban a 

sírokban nyugszanak. Most mindegyiken van egy kopjafa és a parcella közepén egy emlékmű, 

amely Gömbös László alkotása. Gömbös Lászlónak volt a régi Kossuth téren, az a kis 1956-os 

emléke, ami most lent van egyébként a pincében, a múzeumban. Az első Orbán Kormány idején 

minden november 4-én itt emlékeztünk az ’56-os hősökre és áldozatokra. Ez az emlékezés 

átkerült a XVIII. kerület, Hargita térre, ahol nem történt semmi 1956-ban. Mi napjainkban is, 

minden november 4-én, a Gömbös László által készített emlékműnél koszorúzunk.   
 

Mi, 1992. augusztus 22-én, a független Erdély esélyei c. konferenciát tartottuk itt, a 

szomszédban található a Vármegye Galériában, amelyet zárva tartunk, mert nem tudjuk 

fenntartani. Ezen a konferencián akkor három, nagyon bátor ember vett részt és vállalt előadást: 

Borbély Imre, az akkori RMDSZ elnökségi tagja – sajnos Ő sincs már közöttünk –, Csurka 

István és Katona Ádám.  



Több száz kiállítást, sokféle könyvbemutatót és egyéb rendezvényeket is tartottunk az eltelt 

három évtizedben. Az Alapítvány első időszakában nem volt semmilyen kiállítótermünk, de 

viszont volt egy sokkal közreműködőbb közeg a magyar társadalomban. Például az Országos 

Széchényi Könyvtárban épült a lift és a folyosóra üvegvitrineket tettek, amiket nem tudtak mire 

használni. Mi akkor vitrintárlatot rendeztünk. Két nagy teherautónyi korondi cserepet hoztunk 

el és a Pál családnak csináltunk egy kiállítást. Minden családtag képviselve volt, még a gyermek 

Antika is. Aztán a Vármegye Galériában volt egy gyönyörű Szervátiusz Múzeumunk és 

kertünk. Az elmúlt években rendezett rengeteg kiállítást itt és most felsorolni is lehetetlen, ezért 

néhány aktualitásra hagy hívjam fel a figyelmet. Látogassanak el a Falk Miksa utca 8. szám 

alatt található E-Galériába, ahol most egy nagyon érdekes tárlat látható. Egy orosz művésznő, 

Elena Jakob utazott el Erdélybe és megnézte orosz szemmel. A következő kiállításunk 

november 12-én, 17.00 órakor megnyíló Faragó Miklósé lesz, majd decemberben Petrás Mária 

és Alina közös, adventi kiállítása lesz látható. Ez az adventi tárlat nálunk most már tradicionális. 

A további programjainkról a www.varmegyegaleria.hu honlapukon tájékozódhatnak. 

 

Tervezzük, hogy az Alapítvány 40. évfordulójára – ha már a 30.-ra nem sikerült – meg fog 

jelenni egy könyv, amelyben a kiállításokon elhangzott megnyitóbeszédek lesznek benne. Ha 

máshogy nem, virtuális formában. A megnyitók mindig nagyon színvonalasak és érdemes 

visszaemlékezni rájuk. Én ezt egy nagyon fontos értéknek is tartom, hogy ebben a változó 

világban, amiben nem divat az állandóság, de én ezt képviselem.  

 

Az Alapítvány tevékenysége és a mi honleányi és egyéb tevékenységünk sem merülhet ki 

csupán a mindennapi életünk élésében. Itt ül közöttünk dr. Kontúr Bertalan, aki mióta 

nyugdíjas, fantasztikus plaketteket csinál. Ő volt az Erdélyiek Világszövetsége németországi 

tagozatának az elnöke abban az időben, amikor az Erdély a Művészetért Alapítvány alakult. 

Abban az időben, bizony Ő, azon kívül, hogy tüntetéseket szervezett Stuttgartban a 

falurombolás ellen, meghívta ezeket a kiállításokat oda. Tehát az a Páll Lajos kiállítás, amit a 

Budapesti Tavaszi Fesztiválon lehetett látni, eljutott Stuttgartba is. Most, innen is köszönöm, 

Berci, az akkori közreműködésed. 

 

Nagyon fontos, hogy nem minden pénz kérdése. A nemzeti összefogás nélkül nem fogunk előre 

jutni. Remélem, hogy ez az összefogás újjászerveződik, most, ezekben a nehéz napokban. Én 

így élem meg a világ pillanatnyi állását. Rengeteg ilyen emberünk volt, mint dr. Kontúr 

Bertalan. Ezek a dolgok mind a mai napig szerintem működnek. A fiatalok között is, ha kellően 

lelkesek vagyunk és érdekesebben mutatjuk meg a világot, tehát úgy, ahogy őket érdekli, akkor 

fogunk új híveket találni a nemzetünknek. Én ebben hiszek. Nem véletlenül vannak Facebook 

oldalaink: Vármegye Galéria és E Galéria néven, a honlapon kívül. Én gondoltam egy 

elektronikus kiállítási oldal létrehozására is, mert minden művész sokkal nagyobb életművel 

rendelkezik, mint az, amit, mi egy kiállításon meg tudunk mutatni. De sajnos erre egyelőre 

nincs forrásunk. Úgy gondolom, hogy most már lesz és van állami intézményrendszer és 

remélem, hogy ebben a múzeumi negyedben, ami a Városligetben készül, az erdélyi és a 

határon túli művészeknek is lesz saját galériájuk. Illetve lesz egy gyűjtőhely. Mert 

pillanatnyilag az a legnagyobb probléma, hogy elveszhetnek a hagyatékok. Mielőtt ez 

megtörténne, a magyar intézményrendszernek fel kellene vásárolnia a hagyatékokat és 

gondoznia azokat. Ez bizony, így a rendszerváltás után különösen, 30 évvel az állami 

intézményrendszer dolga lenne és ezt az Erdélyi Művészetért Alapítvány, egy pici 

magánalapítvány, nem vállalhatja fel. Ugyanakkor ezen kívül is rengeteg feladatunk van.  

http://www.varmegyegaleria.hu/


Zárszó 

Józsa Judit 

 

Zárszóként Szent II. János Pál pápa 1999 húsvétján a művészekhez írt leveléből idézek:  

„A társadalomnak a művészekre éppúgy szüksége van, mint tudósokra, technikusokra, 

munkásokra, szakemberekre, hitvallókra, tanítókra, apákra és anyákra. Mindezeknek a 

művészet azon magasrendű formájával kell szolgálniuk az egyén növekedését és a társadalom 

fejlődését, ami a nevelés művészete. Ezen belül a művészeknek minden nép műveltségében 

megvan a maga helyük. Amennyiben valóban értékes és szép alkotásokat hoznak létre, nemcsak 

saját népük és az egész emberiség műveltségét gyarapítják, hanem kiemelkedő szolgálatot 

tesznek a közjónak is.”  

 

Szeretném kiemelni, hogy a mai időkben, amikor azt tapasztaljuk, hogy szerte Európában a 

nemzeti értékek, az egészséges erkölcs, a keresztény kultúra és hit eltörlésén oly sokan 

fáradoznak, akkor mi, magyarok, itt, az Anyaországban, a „hegytetőre épített városban”, és mi, 

magyarok, határon túl, egy nemzet vagyunk, testvérek vagyunk és igazi példamutatásra 

törekszünk. De ahhoz, hogy példát tudjunk mutatni szerte Európában és a nagyvilágban, 

különösen fontos, hogy valóságos értékeinket ne torz és ránk erőltetett szemüvegen át nézzük, 

hanem az önismeret tükrében ismerjük meg azokat – hibáinkkal együtt –, hogy megtudhassuk, 

milyenek is vagyunk valójában, hol a helyünk a népek sorában és versenyében; mennyit is 

nyomunk a lelkiismeret, a haza, az emberiség és a Jóisten mérlegén!  

 

Reményik Sándor szavaival kérem a Jóistent, hogy nemcsak a közjónak szolgálatot tevő 

művészek, hanem minden keresztény, jó magyar ember, ki-ki a maga területén: „Legyek a szél, 

mely hordja a magot”. Mert a magyar hazának, Mária országának olyan jó földje van, hogy 

sokan fenik rá a fogukat. Legyünk újra őseinkhez és történelmi hőseinkhez méltó, igazi 

magyarok, a mag-népe, a keresztény kultúra és hit őrzői, akik Boldogasszony Anyánk katonái! 

Isten áldja Önöket! Isten áldja nemzetünket! 

 

Végezetül szeretném megköszönni valamennyi előadónak, szervezőnek az áldozatos munkáját! 

 

Köszönjük, hogy a Magyar Kormány a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkárságán és 

a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-n keresztül támogatja a projekt, és így e konferencia 

megvalósulását. És itt ragadom meg az alkalmat, hogy megköszönjem Miniszterelnök Úrnak, 

Nagytiszteletű Balog Zoltán Miniszter Úrnak, Gulyás Gergely Miniszter Úrnak, Erdélyi Rudolf 

Zalán Vezérigazgató Úrnak, hogy a Magyar Kormány a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt-n 

keresztül támogatja a Józsa Judit Művészeti Alapítvány programjait, a Józsa Judit Galéria 

működtetését. 

 

Önöknek köszönöm a részvételüket és a megtisztelő figyelmüket!  

 


